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VLARIO TEKENT DE KOERS UIT VOOR EEN WATERBEHEER VAN DE TOEKOMST

ELKE DRUPPEL TELT
In 2016 keerden verzekeringsmaatschappijen in totaal 305 miljoen euro uit aan 
particuliere slachtoffers van wateroverlast. De kosten van het Rampenfonds, 
dat de overvloedige regenval van 23 juni van dat jaar als calamiteit erkende, 
zijn hier nog niet in mee gerekend. In 2017 lagen de kosten lager, want we 
kregen toen niet met extreme regenval te kampen. Voor 2018 kunnen we er nu 
al donder op zeggen dat de poerdroge zomermaanden opnieuw astronomische 
vergoedingen voor geleden schade zullen meebrengen. Voor Wendy Francken, 
directeur van Vlario, is de oplossing voor beide problemen duidelijk: water 
bufferen en infiltreren. 
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Als overlegplatform en kenniscentrum voor de 
riolerings- en afvalwaterzuiveringssector in Vlaanderen 
ondersteunt Vlario gemeentebesturen en rioolbeheer-
ders om een duurzaam en kwalitatief waterbeheer te 
voeren. Vlario focust daarbij zowel op hemelwater als 
op afvalwater. Ook voor architecten, ontwerpers en 
ingenieurs biedt Vlario heel wat technische informatie. 
Om een inzicht te krijgen in de klimaatproblematiek 
van morgen, vragen we Wendy Francken eerst hoe het 
vandaag met ons rioleringsnet en de wateropvang in 
Vlaanderen gesteld is. “In Vlaanderen wordt vandaag 
83,55% van het afvalwater gezuiverd. In 86,55% van 
onze bebouwde omgeving ligt er een rioleringsnet, 
goed voor zo’n 40.000 km riolering, maar nog niet alle 
riolering is op een zuiveringsstations aangesloten. We 
plannen nog een bijkomende 8.550 km riolering. De 
overige bebouwing, die te ver verspreid ligt en waar 
het dus economisch niet verantwoord is om collectieve 
zuivering te voorzien, dient een individuele behan-
deling van afvalwater (IBA) te installeren. Het totale 
investeringsplaatje bedraagt ongeveer 6 miljard euro, 
maar daar zitten ook het afkoppelen van hemelwater 
en andere maatregelen in.” 

WATERPLEIN
Maar is ons rioleringssysteem, eenmaal volledig 
aangelegd, dan klimaatbestendig, vragen we ons 

af? Wendy Francken schudt resoluut van nee, want 
het merendeel van de bestaande rioleringen is een 
gemengde riolering. Afval- en regenwater gaan 
er tegelijk door hetzelfde circuit en worden allebei 
naar het waterzuiveringsstation geleid, waardoor de 
zuiveringsinstallatie minder efficiënt functioneert. 
“Het huidige rioleringssysteem, ook waar afval- en 
hemelwater wel worden gescheiden, is op de 

meeste plaatsen niet voorzien voor de frequentere en 
hevigere regenbuien die we in de toekomst mogen 
verwachten. Uiteraard wordt de laatste jaren alle 
riolering gescheiden aangelegd volgens de code van 
goede praktijk voor het ontwerp, de aanleg en het 
ouderhoud van rioleringssystemen. De gehanteerde 
neerslagparameters stemden niet meer overeen met 
de verwachte toekomstige klimaatevoluties, waardoor 
ook de ontwerpparameters minder beschermden 
tegen wateroverlast. In deze code wordt de capaciteit 
van rioolstelsels zodanig berekend dat een bui 
die zich statistisch gezien eens om de twintig jaar 
voordoet geen wateroverlast op straat tot gevolg 
heeft. Bij te hevige regenbuien, wanneer de riolering 
de hoeveelheid niet meer kan slikken, wordt het 
water via een overstort naar een waterloop geloosd. 
Bij niet gescheiden systemen betekent dit dat er dan 
afvalwater in rivieren en beken terechtkomt, waar we 
het eigenlijk niet willen. Het risico is dus veel groter, 
het gaat niet alleen over persoonlijke calamiteiten 
bij mensen, maar ook over meer maatschappelijke 
schade aan ons leefmilieu.”

Vlario is ervan overtuigd dat de klimaatuitdagingen 
op vlak van waterbeheer niet enkel met techni-
sche ingrepen zullen kunnen worden opgevangen. 
Wendy Francken benadrukt daarom het belang van 

WATER EN KLIMAAT

Wendy Francken is directeur van Vlario, overleg-
platform en kenniscentrum voor de riolerings- en 
afvalwaterzuiveringssector in Vlaanderen
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bronmaatregelen. “Afkoppelen, zoveel mogelijk water 
ter plaatse houden, infiltreren, dat zijn flankerende 
maatregelen die nu al worden genomen en waar sterk 
op wordt ingezet. Maar wij zien dat daar echt nog een 
versnelling mogelijk is. En hoe krijg je die versnelling 
het snelst? Als je iemand in zijn portemonnee zit, dus 
financieel. Bij Vlario pleiten we al jaren voor een infil-
tratiebonus die degene beloont die het water langer 
ter plaatse houdt, die geen overlast voor het publiek 
domein creëert. Klimaatverandering zorgt voor teveel 
en te weinig water. Daar moeten we een evenwicht in 
zoeken. Droogte en wateroverlast kunnen we allebei 
oplossen met infiltratie, maar daarvoor moeten we 
meer en meer het publiek domein als oplossing 
gaan zien. We moeten onze openbare ruimte creatief 
ontwerpen, met water als uitgangspunt in plaats 
van als een noodzakelijk kwaad zoals vandaag vaak 
het geval is. Dat omdenken moet gebeuren bij de 
ontwerpers en daar is nog heel veel werk. Iedereen 
is nog gewoon van twee buizen aan te leggen, een 
voor het regenwater, een voor het afvalwater en 
van beide moeten we zo snel mogelijk vanaf. Er is 
een mind switch nodig om ons regenwater zoveel 
mogelijk ter plaatse te houden, om buffers te bouwen 
voor als we het effectief nodig hebben en om veel 
spaarzamer met water om te gaan. Voor afvalwater 

is dat technisch sterk uitgewerkt, dat moeten we zo 
snel mogelijk op dat zuiveringsstation krijgen en op 
dat niveau kunnen we dan grondstoffen recupereren. 
Maar vooral regenwater zal de grote uitdaging zijn, 
daar moeten we inzetten op publiek domein als oplos-
sing. In Nederland wordt bv. de straat als deel van de 
oplossing gezien. Als het echt zo hard regent, wordt 
op bepaalde plaatsen de straat blank gezet, liever dan 
de kelders, om het water tijdelijk te bufferen. Dat zijn 
creatieve oplossingen waar wij ook mee aan de slag 
moeten. Het Waterplein in Rotterdam is hier een heel 
mooi voorbeeld van.”

Vlario liet in het voorjaar van 2018 een studie 
uitvoeren door prof. Patrick Willems van de KU Leuven 
over de impact van het op stapel staande Beleidsplan 
Ruimte Vlaanderen op het rioleringssysteem. Het 
onderzoek toonde aan dat zonder de zogenaamde 
‘betonstop’ ons waterbeheer onbetaalbaar wordt. 
Het hoge verhardingspercentage in Vlaanderen (14% 
van onze oppervlakte, n.v.d.r.) maakt dat het water 
sneller afstroomt, minder tijd krijgt om te infiltreren en 
daardoor meer wateroverlast veroorzaakt en tegelijk 
het grondwater onvoldoende aanvult en daarmee 
aan de basis ligt van de droogteproblematiek die we 
de afgelopen zomer gekend hebben. Vlario ziet een 
verhardingsstop dan ook liever vandaag dan in 2040 
ingang vinden. De problemen zijn niet overal gelijk 
in Vlaanderen, zegt Wendy Francken. “Als we kijken 
naar de maatregelen die de afgelopen zomer zijn 
afgekondigd, dan werden de strengste maatregelen 
vooral in Oost- en West-Vlaanderen opgelegd, daar 
is ook het waterverbruik van de landbouw een stuk 
hoger dan in andere provincies. Het hangt ook sterk 
af van de ondergrond. Maar los daarvan moeten we 
naar een integrale aanpak. Wateroverlast is uiteraard 
groter nabij een waterloop in vlakke, lager gelegen 
gebieden. Ruimtelijk verklaarbaar dus waarom er op 
sommige plaatsen meer of minder problemen zijn. Als 
er plaatsen zijn waar het extreem droog is en minder 
water valt, dan moet er misschien worden nagedacht 
over wat het optimale gebruik van het stuk grond is. 
Of dat effectief gaat gebeuren, is nog een andere 
vraag, maar het zijn vraagstukken waar de volgende 
regering zich toch zal moeten over buigen. 

BADWATER
De oplossingen zullen niet alleen bij overheden 
moeten worden gezocht, ook al hebben die een 
belangrijke voorbeeldfunctie, vindt Wendy Francken. 
Lokale besturen zouden alle publieke gebouwen wa-

WATER EN KLIMAAT

Op het Martelarenplein in Tienen zet de stad publieke ruimte in om water te bufferen.

Als de rioleringen het niet meer kunnen slikken …
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De ‘Waterwegwijzer bouwen en verbouwen’ van de Vlaamse Milieumaatschappij toont aan hoe een gescheiden 
stelsel op privaat domein kan functioneren. 

terrobuust moeten maken, regenwaterputten voorzien, 
groendaken aanleggen, kortom, het uithangbord van 
een creatief waterbeheer zijn. Samen met de federatie 
van de Vlaamse waterbedrijven en rioolbeheerders 
(Aquaflanders), de Vlaamse watertechnologieleve-
ranciers verenigd in TNAV, de Belgische afdeling 
van IWA (International Water Association) en het 
Vlaams Kenniscentrum Water (Vlakwa) stelde Vlario 
daarom een Memorandum op naar aanleiding van de 
Vlaamse verkiezingen in 2019. Daarmee willen de 
initiatiefnemers een groter bewustzijn creëren over de 
waterproblematiek.

Voor Vlario moet de burger zich ervan bewust zijn dat 
elke druppel telt en gestimuleerd worden om het re-
genwater zoveel mogelijk ter plaatse te houden en te 
hergebruiken. Wendy Francken: “Naar aanleiding van 
de droogte is er een grotere bereidheid om daar meer 
over na te denken. Bij nieuwbouwwoningen en bij ver-
bouwingen hebben we de verordening hemelwater die 
aangeeft dat er een regenput en infiltratievoorziening 
moet worden geïnstalleerd en dat regenwater moet 
hergebruikt worden. Toch is er op dat vlak vandaag 
nog te weinig controle en handhaving. Maar als je al 
die infrastructuur hebt moeten bouwen, dan is het 
geen meerkost om effectief het toilet met regen-
water door te spoelen of er de wasmachine op aan 
te sluiten. Technisch kan dat allemaal en financieel 
betekent dat voor de burger een halvering van zijn 
drinkwaterfactuur als hij maximaal inzet op hergebruik 
van regenwater. Een ander voorstel op woningniveau 
is het recupereren van bv. bad- of douchewater om 
het toilet te spoelen. Daar zullen nieuwe systemen 
moeten voor komen, dat gebeurt nog niet in praktijk. 
We kijken wel naar waterbesparende maatregelen, 
want we moeten gewoon minder water gaan gebrui-
ken. Ons water is ook veel te goedkoop, als we kijken 
naar de buurlanden.”

BIJ DE BRON
Vlario biedt ook heel wat informatie over infiltratie-
mogelijkheden aan. Volgens Wendy Francken worden 
nog te weinig maatregelen genomen om ook in pri-
vate ontwikkelingsprojecten regenwater ter plaatse te 
houden. “Bij bestaande woningen die het regenwater 
en afvalwater verplicht dienen te scheiden in een 
afkoppelingsproject wordt het regenwater vaak recht-
streeks aangesloten op de RWA-riolering. Er is niks 
dat de grondwatertafel aanvult, nauwelijks hergebruik 
van regenwater. Ik begrijp dat de inspanningen voor 
een tweede circuit in een bestaande woning enorm 

duur zijn, dat die eerste stap van hergebruik wordt 
overgeslagen. Maar zowel bij nieuwbouw als bij be-
staande woningen is er geen enkel argument om niet 
te infiltreren. In plaats van rechtstreeks aan te sluiten 
op de RWA-riolering zou je het regenwater perfect 
kunnen infiltreren in je eigen tuin. En dat kan in princi-
pe in heel Vlaanderen, vaak via kleine ingrepen.”

Vlario pleit ook voor meer samenwerking tussen ver-
schillende actoren. “Eén iemand kan niet alles doen, 
maar iedereen moet vanuit zijn positie zijn steentje 
bijdragen”, besluit Wendy Francken. “Daarvoor 
moeten we evolueren naar een integrale benadering. 
Louter symptoombestrijding zal in de nabije toekomst 
de problemen niet meer de baas kunnen, we moeten 
de belangrijkste oorzaken letterlijk bij de bron aan-
pakken. We moeten over muurtjes durven kijken en 
slimme combinaties maken met andere uitdagingen 
zoals mobiliteit, klimaatadaptatie, overgang naar 
circulaire economie enz. Daar is het belangrijk dat 
water als draaischijf wordt gezien, want daar is nog 
heel veel winst te boeken.” 

Meer info en technische fiches: 
www.vlario.be/vlario-als-kenniscentrum

Een wadi is een natuurlijke infiltratievoorziening die 
tijdelijk hemelwater kan ophouden. Een tuin of park 
krijgt er zo een karaktervol plekje bij.


